
رئیس اتاق بازرگانی تهران اعلام کرد

احتمالا تعطیلی دو روز در 
هفته منتفی است

رئیس اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه در مجمع تشــخیص بحث تعطیلی شــنبه به دلایلی به 
طور کلی منتفی شــد، گفت: در نهایت پیگیری ها نشــان می دهد احتمالا شورای نگهبان هم به 
استناد مصوبه مجمع تشــخیص تعطیلی روز شنبه و پنجشنبه را منتفی خواهد کرد.به گزارش 
ایسنا، محمود نجفی عرب در جلســه امروز هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه 
اتــاق های بازرگانــی تلاش خود را برای جلوگیری از تصویب لایحــه افزایش تعطیلی که مخل 
کســب و کار بود را با رویکرد و نگاه ملی به کار گرفتنــد، گفت: در این میان، موضع اولیه اتاق 
بازرگانــی مخالفت با افزایش تعداد روزهای تعطیل و به ویژه تعطیلی روز پنجشــنبه بود که در 
صورت تحقق می توانســت با کاهش دادن روزهای کاری مشترک با اغلب کشورها به سه روز در 
هفته، آســیب های جبران ناپذیری را به همراه داشــته باشد.وی با بیان اینکه طبق بررسی های 
انجام شده این اقدام، سالانه بین ۸ تا ۱۰ میلیارد دلار آسیب به دنبال داشت، تصریح کرد: ابتدا با 
پیگیری ها نظر کمیسیون اجتماعی مجلس تغییر کرد و بحث تعطیلی پنجشنبه که مدنظر دولت 
بود، منتفی و شــنبه جایگزین شــد، اما در قدم بعدی و در پیامد حضور بنده به عنوان نماینده 
بخش خصوصی در هیات عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام در هشتم خرداد ماه، کلیت 
طرح از موضوعیت ســاقط شــد، بدین ترتیب فارغ از نظر شورای نگهبان، بررسی لایحه دولت و 
مصوبه مجلس از دور خارج خواهد شد.به گفته این مقام مسئول نظر هیات عالی نظارت نه تنها 
مخالفت با تعطیلی شــنبه که اساسا مخالف با افزایش تعطیلات هفتگی بود. همچنین مشخص 
شد که دولت سیزدهم نیز اصراری برای به نتیجه رساندن لایحه پیشنهادی خود ندارد. همچنین 
در این هیئت مورد تاکید قرار گرفت که پنجشنبه جزئی از تعطیلات رسمی کشور نیست و همه 
ســازمان ها و دســتگاه های دولتی مکلف به ارائه خدمات از جمله خدمات تجاری هستند.وی با 
بیان اینکه صرف نظرکردن قانونگذار از تعطیلی روز پنجشنبه و ممانعت از ایجاد خسارت، برای 
بخش خصوصی اقتصاد کشور به منزله یک موفقیت چشمگیر است، گفت: در مجموع در مجمع 
تشخیص بحث تعطیلی شنبه به دلایلی که جای گفتن ندارد، به طور کلی منتفی بود. در نهایت 
پیگیری ها نشــان می دهد احتمالا شورای نگهبان هم به استناد مصوبه مجمع تشخیص تعطیلی 
روز شــنبه و پنجشنبه را منتفی خواهد کرد.رئیس اتاق بازرگانی تهران در ادامه با اشاره به نرخ 
رشــد اقتصادی ۵.۷ درصدی ســال قبل، اظهار کرد: آمارهای منتشر شده از سوی اوپک نشان 
می دهد از ســال ۱۴۰۲ رشد تولید نفت ایران ادامه نیافته است؛ به طوری که تولید نفت ایران از 
۲.۷ میلیون بشکه در بهار سال ۱۴۰۲ به ۳.۱۶۰ میلیون بشکه در آبان ماه سال گذشته افزایش 
یافته، اما بعد از آن رشــد تولید نفت متوقف شــده است. همچنین صادرات روزانه نفت ایران از 
۱.۵ میلیون بشکه در تابستان سال ۱۴۰۲ به ۱.۳ میلیون بشکه در پاییز و زمستان کاهش یافته 
و با توجه به شرایط بازار نفت و اعمال تحریم ها انتظار نمی رود، روند صادرات نفت ایران صعودی 
باشــد.بنابراین به گفته وی تداوم رشــد اقتصادی و رسیدن این رشــد به هشت درصد نیازمند 
تامین ســرمایه در گردش و ایجاد فضای کســب و کار مناسب اســت. بر همین اساس صندوق 
بین المللی پول برآورد کرده که با تداوم وضعیت فعلی رشــد اقتصادی ایران در ســال ۱۴۰۳ به 
۲.۵ و ســال ۱۴۰۴ به دو درصد کاهش خواهد یافت.نجفی عــرب در ادامه رویگردانی جهان از 
سوخت های فسیلی، مشکل تحریم ها و ســوء مدیریت، عدم سرمایه گذاری لازم در حفظ منابع 
و ســطح اســتخراج نفت و گاز، عقب افتادن ایران در توسعه و بهره برداری از ۱۰ میدان گازی و 
۱۰ میدان نفتی مشترک با همسایگان و غیره را از جمله چالش های پیشروی کشور عنوان کرد 
و گفت: بر اســاس آخرین گزارش آژانس بین المللــی انرژی ایران ۱۲۷ میلیارد دلار، معادل ۳۶ 
درصد از تولید ناخالص داخلی خود را صرف یارانه انرژی کرده اســت. این رقم در سال ۱۳۸۹ و 
پیش از اجرای هدفمندسازی یارانه ها تنها ۲۰ درصد تولید ناخالص داخلی صرف یارانه ها می شد.

دســتیار معــاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان ریاســت جمهوری در امور 
مردمی ســازی از رونمایی از دستاوردهای شرکت های دانش بنیان در حوزه اربعین در 
حاشیه نمایشــگاه آبادیران خبر داد.به گزارش ایسنا، حمیدرضا شکری در افتتاحیه 
نمایشــگاه آبادیران که صبح امروز در شبستان مصلای امام خمینی )ره( برگزار شد، 
گفت: نگاهی که به برنامه آبادیران داریم، گفتمانی است. اینکه برگزاری رویدادی که 
منجر به توســعه بازار شرکت های دانش بنیان شود، صحیح نیست؛ بلکه رویکرد ما در 
برنامه آبادیران رویکرد گفتمان انقلاب اســلامی اســت.وی آبادانی ایران، پیشرفت و 
امیدآفرینــی را از دیگر رویکردهای آبادیران عنوان کرد و افزود: این گفتمان از جنس 
پیشــرفت، آبادانی و امیدآفرینی است؛ توسعه بازار شرکت ها و رفع نیازهای متولیان 
محرومیت زدایی، میوه این گفتمان است.شــکری با بیان اینکه از سال گذشته برنامه 
آبادیران در چند رویکرد دنبال می شــود، خاطرنشان کرد: یکی از این رویکردها ایجاد 
همگرایی نهادهای متولی آبادیران اســت و در نمایشگاه امروز شاهد حضور ۴۵ نهاد 
شامل دســتگاه های حاکمیتی و دولتی، دانشگاه ها و پارک ها هستیم.شکری با بیان 

اینکه ما توانستیم تعاملی را با این نهادها به واسطه آبادیران آغاز کنیم، عنوان کرد: به 
این واســطه نیازهای مد نظر نهادها را احصاء کردیم.وی افزود: دومین دوره نمایشگاه 
آبادیران، تقاضامحور اســت و هر برنامه نیاز مشــخصی دارد؛ در این راستا یک بسته 
حمایتی را طراحی کردیم. بیش از ۲۰ گروه جهادی در طراحی این بسته حضور دارند 
و با انباشت دانشی ۱۰ تا ۱۵ ساله توانستیم نمایشگاه ملی روایت پیشرفت و مردمی 
جهش تولید با مشارکت مردم را برگزار کنیم.دستیار معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری،روایت پیشــرفت را از بخش های این رویداد دانست و 
افزود: این بخش با توجه به شــعار ســال طراحی شده و در آن طرح های شرکت های 
دانش بنیانی که با مشــارکت مردم تولید شده اند، عرضه می شــود.وی از رونمایی از 
توانمندی دانش بنیان ها در حوزه اربعین در دومین آبادیران خبر داد و خاطرنشان کرد: 
در بخش موکب خادم الرضا از توانمندی های شرکت های دانش بنیان در حوزه اربعین 
رونمایی خواهد شــد.وی ادامه داد: ۳۰۰ شرکت  و گروه  و ۴۵ نهاد در طرف تقاضای 

محرومیت زدایی هستند که در این دوره از نمایشگاه حضور دارند.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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ایسنا/خوزستان معاونت طرح های توسعه شرکت برق منطقه ای خوزستان از تکمیل تعویض هادی خط ۲۳۰ کیلوولت پست اهواز ۲ به سپیدار با هادی )سیم( 
پرظرفیت خبر داد.مهدی ابوعلی گله داری در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: عملیات تکمیل تعویض هادی خط ۲۳۰ کیلوولت پست اهواز ۲ ـ سپیدار با هادی 
پرظرفیت شامل تامین تجهیزات، نصب و سیم کشی به طول ۱۲ کیلومتر مدار به پایان رسید و برقدار شد.وی با بیان اینکه ارزش سرمایه گذاری این پروژه بیش 
از ۲۲۰ میلیارد ریال بوده است، افزود: بهبود قابلیت اطمینان شبکه برق ناحیه شرق اهواز از جمله مهم ترین اهداف بهره برداری از این پروژه بوده است.معاون 
طرح های توسعه شرکت برق منطقه ای خوزستان اضافه کرد: افزایش امکان ترانزیت توان، افزایش امکان مانور در شبکه انتقال منطقه، افزایش پایداری و تامین 
برق مشترکین خانگی و صنعتی و متعادل سازی بار ترانس ها، بهبود سطح ولتاژ و افزایش امکان بارگیری از ظرفیت منصوبه پست ۲۳۰ کیلوولت سپیدار اهواز 

از دیگر اهداف بهره برداری از این پروژه بوده است.

www.sobh-eqtesad.ir

ظرفیت شبکه انتقال برق ناحیه شرق اهواز افزایش یافت

info@sobh-eqtesad.ir

تورم، فتیله طلای جهانی را 
پایین کشید

قیمت طلا امروز سه شنبه )۱۱ ژوئن( کاهش یافت زیرا سرمایه گذاران منتظر 
آمارهای تورم ایالات متحده و اعلام سیاست فدرال رزرو در اواخر هفته پس از 
گزارش قوی تر از حد انتظار حقوق و دستمزد در روز جمعه بودند.به گزارش 
ایســنا، هر اونس طلا با ۰.۲ درصد کاهش به ۲۳۰۶ دلار و ۳۸ سنت رسید. 
قیمت طلای آمریکا با ۰.۲ درصد کاهش به ۲۳۲۳ دلار رسید.طلا روز جمعه، 
پس از اطلاعات مشــاغل آمریکا و گزارش هایی مبنی بر اینکه بانک مرکزی 
چین خرید طلا را متوقف کرده اســت، ۳.۵ درصد یا حدود ۸۳ دلار سقوط 
کرد که بیشــترین افت خود از نوامبر ۲۰۲۰ را نشان می دهد.گزارش تورمی 
شــاخص قیمت مصرف کننده در ماه مه که قرار اســت در روز چهارشــنبه 
منتشر شود، نقطه اصلی بعدی خواهد بود که انتظارات فدرال رزرو را افزایش 
می دهد. سیاســت گذاران فدرال رزرو در پایان نشســت دو روزه خود در روز 
چهارشنبه، پیش بینی های اقتصادی و نرخ بهره خود را به روز خواهند کرد.

نظرســنجی فدرال رزرو نیویورک نشان داد که چشــم انداز مردم آمریکا در 
مورد مســیر تورم آتی در ماه می متفاوت بــود. پیش بینی های اقتصادی به 
روز شده مقامات فدرال رزرو در این هفته انتظار می رود کاهش کمتری نرخ 
بهره را نســبت به پیش بینی سیاست گذاران ســه ماه پیش نشان دهد. نرخ 
بهره پایین تر، هزینه فرصت نگهداری شــمش بدون بازده را کاهش می دهد.

نقش آفرینان این صنعت در کنفرانســی در هفته جــاری گفتند که چین، 
بزرگترین خریدار رســمی بخش طلا، انتظار می رود پس از کاهش قیمت ها 
نســبت به رکورد در ماه می، خرید شــمش خود را از ســر بگیرد.یک مقام 
صنعت گفت انتظار می رود ویتنام به شرکت ها اجازه دهد تا برای اولین بار در 
بیش از یک دهه گذشته طلا وارد کنند، زیرا هدف آن پر کردن شکاف بین 
قیمت های محلی و معیارهای بین المللی است.طبق گزارش رویترز، در بازار 
ســایر فلزات ارزشمند، نقره با ۰.۷ درصد کاهش به ۲۹.۵۶ دلار در هر اونس 
رسید، پلاتین ۰.۱ درصد کاهش یافت و به ۹۶۶.۸۵ دلار رسید و پالادیوم با 

۰.۱ درصد کاهش به ۹۰۳.۲۵ دلار رسید.

حاجی بابایی: کشاورزان از 
رفتار بانک ها گله مند هستند

نایب رئیس مجلس شــورای اسلامی گفت: کشــاورزان از عملکرد بانک ها 
رضایت نداشــته و از سوی دیگر انتظار می رود مطالبات گندمکاران در قالب 
خرید تضمینی به ازای گندم تحویلی به آنها پرداخت شود.به گزارش ایسنا، 
حمیدرضا حاجی بابایی که ریاســت جلسه علنی مجلس شورای اسلامی را 
برعهده داشــت پس از استماع توضیحات وزیر جهاد کشاورزی با نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی پیرامون نحوه اجرای قانون خرید تضمینی محصولات 
کشــاورزی خطاب به وزیر جهاد کشــاورزی بیان کرد: بحث تعرفه صادرات 
محصولات کشــاورزی از موضوعاتی بود که نمایندگان مطالبه رسیدگی به 
آن را دارند. توزیع به موقع کود، بذر و ســم و تحویل نهاده های کشــاورزی 
از موضوعاتی اســت که باید به آن توجه شــود چرا که در ســطح کشــور 
نارضایتی هایی در این زمینه وجود دارد.وی در ادامه اظهار کرد: بحث قطعی 
برق ۶ ســاعته چاه های کشــاورزی به صورت ممتد و پشت سرهم سیستم 
کشاورزی را بهم می ریزد، در حالی که براساس ماده ۲۵ قانون بهبود فضای 
کسب و کار قطع برق کشاورزی ممنوع است باید فکر اساسی در این زمینه 
صورت گیرد.نماینده مردم همدان در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: از 
سوی دیگر وزیر جهاد کشاورزی و وزیر نفت موظف هستند تا نسبت به برقی 
کردن چاه های کشاورزی اقدام کنند اما این موضوع به کندی پیش می رود. از 
دیگر مباحثی که کشاورزان را با مشکل مواجه کرده است وام های کشاورزی 
می باشــد. براســاس قانون بودجه تا ۲۰۰ میلیون وام باید امهال و استمهال 
صورت گیرد اما بانک ها همکاری لازم را با کشاورزان ندارند.وی گفت:  موضوع 
دیگر خرید تضمینی گندم اســت. حــدود ۲۲۰ همت بودجه در این زمینه 
لازم است. تاکنون چهار میلیون تن گندم تحویل دولت داده شده و تنها ۳۰ 
درصد به کشــاورزان پرداخت شده است البته آقای مخبر قول دادند تا پایان 
هفته آن را به ۵۰ همت برسانند.نایب رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه 
خاطرنشان کرد: براساس اصل سوم قانون اساسی باید نسبت به خودکفایی 
در علم و فنون کشاورزی و تامین امنیت غذایی کشور بستر لازم فراهم شود. 
افزایش بی رویه قیمت کود در کشــور زمینه نارضایتی ایجاد کرده است. در 
بحث برنج ما حدود ۳.۲ میلیون تن در سال برنج نیاز داریم که ۲.۳ میلیون 
تن آن در کشور تولید می شود و حدود ۹۰۰ هزار تن کمبود داریم. دلیل عدم 
قیمت گذاری برنج در شــورای قیمت گذاری نیز مورد سوال نمایندگان بوده 
است. طلب چایکاران نیز باید پرداخت شود.حاجی بابایی خاطرنشان کرد: از 
ســویی دیگر در بودجه سال جاری برای اولین بار ۱۰۰۰ میلیارد تومان برای 
الگوی کشت پیش بینی شده است، بحث الگوی کشت درد بی درمانی است 
که اکنون درمان آن پیدا شــده و اعتبار لازم برای آن پیش بینی شده است. 

انتظار داریم وزیر جهاد کشاورزی این موضوع را اجرایی کند.

گزیده خبر از سوی مخبر انجام شد

ابلاغ قانون شفافیت قوای سه گانه، دستگاههای اجرایی و سایر نهادها

پرداخت ۴۶ درصد از 
مطالبات گندمکاران

آمادگی فرودگاه آبادان برای حضور 
سرمایه گذاران

رئیس بنیاد ملی گندمکاران گفت: تاکنون ۴۶ درصد از مطالبات کشــاورزان گندمکار پرداخت شده است.
عطاالله هاشــمی در گفت وگو با ایسنا در پاسخ به این ســوال که تاکنون چند درصد مطالبات گندمکاران 
پرداخت شده است؟ گفت: تقریبا ۴۶ درصد مطالبات گندمکاران پرداخت و ۵۴ درصد هنوز باقی مانده است.

وی افزود: ۲.۳ همت از طلب کشاورزان حدود یکماه پیش پرداخت شد و ۲۸ همت نیز هفته پیش پرداخت 
شده است.رئیس بنیاد ملی گندمکاران تصریح......

با طولانی شدن جنگ غزه

کمر اقتصاد اسرائیل خم شد

مهلت به بانک ها برای ارائه برنامه  کاهش 
نرخ سود سپرده تمام شد

رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی عنوان کرد

اَبَر چالش است تغییرات اقلیم یک 
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دستاوردهای دانش بنیان در حوزه اربعین رونمایی می شود
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گزیده خبر

تشریح جزییات بررسی پرونده نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری؛

طحان نظیف: برخی از پرونده ها 
بیش از یک بار بررسی شدند

ســخنگوی شــورای نگهبان گفت: در جلســات بررســی صلاحیت نامزدهای 
انتخابات ریاست جمهوری اخیر برخی از پرونده ها بیش از یک بار بررسی شدند.

به گزارش خبرگزاری مهر، هادی طحان نظیف سخنگوی شورای نگهبان درباره 
نحوه بررســی صلاحیت داوطلبان انتخابات ریاست جمهوری گفت: پرونده هر 
۸۰ نفر ثبت نام کننده بررســی و تمام سوابق این افراد مورد بررسی قرار گرفت.

وی با بیان اینکه برخی پرونده ها روشــن هســتند و می شود به سرعت درباره 
آن ها تصمیم گیــری کرد گفت: در مقابل اما برخی پرونده ها برای بررســی به 
زمان بیشــتری نیاز دارند. به طوری که در جلسات بررسی صلاحیت نامزدهای 
انتخابات ریاســت جمهــوری اخیر برخی از پرونده ها بیش از یک بار بررســی 
شدند.ســخنگوی شــورای نگهبان ادامه داد: پس از بررسی پرونده ها در نهایت 
رأی گیری صورت می گیرد، این رأی گیری طبق رویه شــورا کاملًا مخفی است.

طحان نظیف در تشــریح جزئیات این رأی گیری گفت: کاغذهای متحدالشکل 
به همراه اســم و عکس نامزد و عبارات احراز یا عــدم احراز در اختیار اعضای 
شــورا قرار می گیرد و فرد گزینه احراز یا عدم احــراز را انتخاب می کند.وی با 
بیان اینکه داوطلبی که صلاحیتش برای ریاســت جمهوری احراز می شود باید 
حداقل ۷ رأی احراز به دســت بیاورد گفت: اینکه فردی برای ریاست جمهوری 
احراز نشــد لزوماً به معنای اینکه مشــکلی داشته باشد نیســت، در انتخابات 
ریاســت جمهوری با موضوع رد صلاحیت مواجه نیســتیم با دو عنوان احراز و 
عدم احراز مواجه هســتیم؛ علت آن هم این است که شرایطی که برای ریاست 
جمهوری در نظر گرفته شده بسیار بالاست. ممکن است فردی برای مسئولیت 
در بخش های دیگــر از جمله وزارت و نمایندگی مجلس و … گزینه مناســبی 
باشــد اما ممکن است از شرایط ریاســت جمهوری برخوردار نباشد.سخنگوی 
شــورای نگهبان اظهار کرد: اینکه نتیجه احراز صلاحیت ها پیش بینی پذیر نبود 
معنایش این اســت که با جدیت ســوابق همه داوطلبان بررســی و بحث ها به 
صورت جدی صورت گرفته اســت. در نهایت نیز رأی گیری انجام شــده است. 
لذا این موضوع نشــان از جدیت در بررسی ها است.طحان نظیف با اشاره به این 
نکته که تغییر برخی روندها در انتخابات نیازمند قانون گذاری است گفت: شورا 
به چارچوب های قانونی محدود است، در برخی موضوعات نیازمند قانون گذاری 
هســتیم و شورای نگهبان قادر به قانون گذاری نیست.سخنگوی شورای نگهبان 
گفت: کار شورای سه نفره ســران قوا هماهنگی و تسهیل گری در امر انتخابات 
اســت. ســاختارهای کشــور در امر اجرا و نظارت بر انتخابــات در حال انجام 
اقدامات خود هســتند مثلًا زمان و نحوه اجرای انتخابات ریاســت جمهوری از 
ســوی وزارت کشور پیشنهاد شد و شــورای نگهبان آنها را تأیید کرد. در این 

زمینه مصوبه ای در جلسه سران قوا وجود نداشته است.

وزیر ارتباطات: در دولت سیزدهم 
معادل سه دولت قبل، ماهواره 

پرتاب شده است
عیسی زارع پور ضمن تجلیل از نقش شهید رئیسی در کسب دستاوردهای چشمگیر 
بخش فضایی در ســه سال گذشــته، از رونمایی از یک ماهواره جدید آماده پرتاب 
خبر داد و گفت: در دولت ســیزدهم ۱۲ ماهواره، معادل سه دولت قبل، پرتاب شده 
اســت که  در تلاش هستیم سیزدهمین پرتاب نیز در همین دولت صورت پذیرد.به 
گزارش ایســنا، محمد مخبر در جلســه عصر امروز یکشنبه هیئت دولت با اشاره به 
تلاش های اعضای دولت برای پیگیری بدون وقفه وظایف و ماموریت های محوله، بر 
ضرورت بهره برداری از طرح های تکمیل شــده در دستور کار دولت تاکید و تصریح 
کرد: هیچ تعللی در گره گشــایی از مردم جایز نیست.سرپرست ریاست جمهوری در 
ادامه با تاکید بر اهمیت مســئله علوم و فناوری های نوین در آینده حکمرانی کشور 
از معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری، وزارت علــوم، تحقیقات و فناوری و 
وزارت بهداشــت،  درمان و آموزش پزشکی خواست با پشــتیبانی سازمان برنامه و 
بودجه، تداوم تقویت این توانمندی ها را همچنان در دســتور کار داشــته باشــند.

مخبــر همچنین با تأکید بر ضرورت اســتمرار و تقویت طرح مولدســازی در جهت 
توســعه طرح های عمرانی و زیربنایی کشور به عملکرد برتر وزارت خانه های آموزش 
و پرورش و بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی در این زمینه اشــاره کرد و گفت: 
وظایف ســایر دســتگاه ها در این زمینه با جدیت پیگیری شود.سرپرســت ریاست 
جمهوری در ابتدای این جلســه ضمن گرامیداشت یاد شهدای خدمت به ویژه رئیس 
جمهور شهید آیت الله ســید ابراهیم رئیسی تصریح کرد: از افتخارات دولت مردمی 
ولایت مــداری و پایبنــدی کامل به اهداف و ارکان  نظام اســلامی به عنوان یکی از 
ویژگی های مهم و برجســته شهید رئیســی در حکمرانی  بوده است و اعضای دولت 
در این میثاق خود با رئیس جمهور شــهید ثابت قدم خواهند بود.پیش از ســخنان 
مخبر، علی باقری سرپرســت وزارت امور خارجه به ارائه گزارشی تفصیلی از حضور 
در نشســت وزرای خارجه گروه ۸ کشور اســلامی در حال توسعه )D۸( با موضوع 
غزه ارائه کرد و گفت: در این نشســت از سوی جمهوری اسلامی ایران پیشنهاد شد 
تا نشســت استانبول نقطه آغازین نقش آفرینی گروه D۸ در قبال مسئله فلسطین و 
به طور خاص در مورد وضعیت غزه باشــد و این امر به یک فرایند در ســازوکار این 
گروه تبدیل شــود که در نهایت مقرر شــد کمیته ای ویژه برای پیگیری تصمیمات 
اتخاذ شده در نشســت وزرای خارجه در دبیرخانه گروه D۸ تشکیل و همچنین در 
آینده نزدیک نشســت سران کشورهای عضو گروه D۸ برگزار شود.وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات نیز با اشــاره به برگزاری مراسم گرامیداشت رئیس جمهور شهید 
از ســوی شــرکت های بخش خصوصی حوزه فضایی و تجلیل از نقش شهید رئیسی 
درکسب دستاوردهای چشــمگیر این بخش در سه سال گذشته، از رونمایی از یک 
ماهواره جدید آماده پرتاب خبر داد و افزود: در دولت ســیزدهم ۱۲ ماهواره، معادل 
ســه دولت قبل، پرتاب شده است که  در تلاش هســتیم سیزدهمین پرتاب نیز در 

همین دولت صورت پذیرد.

از سوی مخبر انجام شد

ابلاغ قانون شفافیت قوای سه گانه، دستگاههای اجرایی و سایر نهادها

هریک از شش نامزد چهاردهمین 
دوره انتخابات ریاســت جمهوری 
اقتصاد کشور و  برای  برنامه هایی 
حوزه مسکن به عنوان یک بخش 
مهم در ســبد خانوار دارند که در 
این گزارش به آنها پرداخته ایم.به 
گزارش ایســنا، یکی از مهم ترین 
موضوعات اقتصــادی مورد توجه 
مــردم، حوزه مســکن اســت. با 
توجه به نیاز ســالیانه کشــور به 
مســکونی،  واحد  میلیــون  یک 
دولت سیزدهم طرح ساخت چهار 
میلیون مسکن طی چهار سال را 
در دســتور کار قرار داد که طبق 
اعــلام وزارت راه و شهرســازی 
تا کنــون ۲.۶ میلیــون واحد به 
مرحله ی ســاخت رسیده است.با 
نزدیک شدن به چهاردهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری که قرار 
است هشــتم تیرماه برگزار شود 
برنامه های کاندیداها را در بخش 
مسکن بررســی می کنیم. حوزه 
مســکن به عنوان حوزه پیشران 
که سهم شش درصدی در تولید 
ناخالص داخلی دارد و ۱۲ درصد 

اشتغال مستقیم را به خود اختصاص می دهد با معیشت و اقتصاد خانوارها ارتباط مستقیم دارد.
بنابراین معمولا در همه دوره ها مورد توجه دولت ها و به تبع آن کاندیداهای ریاست جمهوری 
بــوده و در این دوره نیز یکی از موضوعات محوری در شــعارها و  وعده های کاندیداها خواهد 
بود.برخی گزارش ها که ســال گذشته انجام شــده حکایت از آن دارد که میانگین مدت زمان 
خانه دار شدن در تهران به ۵۴ سال رسیده است. این عدد برای شهر دوحه ۴۸ سال، بغداد ۴۰ 
سال، استانبول ۱۸ سال، ابوظبی ۱۲ سال، کابل ۳۶ سال و مسقط ۲۰ سال است.تنها دو روز 
از مشخص شــدن وضعیت تایید صلاحیت های کاندیداهای ریاست جمهوری دوره چهاردهم 
می گذرد. اما احتمالا در روزهای آینده سیاســت ها و راهکارهای شش نامزد شامل پزشکیان، 
قاضی زاده، زاکانی، پورمحمدی، قالیباف و جلیلی درخصوص بخش مســکن ارایه خواهد شد. 
البته با توجه به سوابق اجرایی و تجارب کاندیداها در مسئولیت های مختلف عمده این افراد قبل 
از این برنامه های خود را برای بخش مســکن ارایه کرده و برخی نیز کارنامه هایی ارائه داده اند.

هدف زاکانی برای ســاخت ۳۰۰ هزار مسکن در تهران علیرضا زاکانی ـ زاده اسفند ۱۳۴۴ از 
سال ۱۴۰۰ به عنوان شهردار تهران برگزیده شد. با توجه به نزدیکی مسئولیت های شهرداری 
با ماموریت های وزارت راه و شهرسازی، زاکانی طی دو سال و ۹ ماه گذشته برنامه هایی را برای 
این حوزه ارایه کرد که به نوعی مهم ترین آن تشــکیل قرارگاه مسکن بوده است.او در ابتدای 
مســئولیت خود اعلام کرد شهرداری نمی تواند نسبت به مسکن مردم بی تفاوت باشد. تلاش 
برای تامین مسکن افراد بی بضاعت و کم استطاعت و نوسازی بافت های فرسوده و ناکارآمد از 
جمله اهداف وی در دوران تصدی شهرداری تهران بوده است. زاکانی بر ساخت ۳۰۰ هزار واحد 
مسکن حمایتی غیر از ایجاد یک میلیون مسکن تاکید کرد. برنامه ساخت مسکن با همکاری 
شرکت های چینی از مهم ترین تلاش های او بوده است. سال ۱۴۰۲ سازمان نوسازی شهر تهران 
اعلام کرد که برنامه ساخت ۲۰۰ هزار خانه از طریق یوزانس با کشور چین در دستور کار قرار 
دارد و تفاهماتی انجام شده است. حتی عنوان شد که یک شرکت چینی سازنده مسکن در ایران 

مستقر شده اما ظاهرا این برنامه آن طور که انتظار می رفت پیش نرفت. اواسط اردیبهشت امسال 
مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران درباره ورود چینی ها به بازار مسکن و بافت فرسوده اعلام 
کرد: اولین شرط انتقال تکنولوژی ساخت و دومین شرط تامین ۸۰ درصد منابع مالی است. اگر 
این دو شرط مورد پذیرش قرار بگیرد می توانیم به مرحله تفاهم و قرارداد برسیم. آنچه مشخص 
است این که فعلا از آمدن آنها خبری نیست؛ چرا که هنوز به مرحله قرارداد نرسیده ایم.زاکانی 
بعد از تایید صلاحیت در چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری هنوز برنامه ی خود را در 
بخش مسکن ارایه نکرده است.قالیباف قرار است به احتکار زمین پایان دهد محمدباقر قالیباف 
۶۳ ســاله نیز که ریاســت مجلس در دوره گذشــته و دوره اخیر را بر عهده داشته، با موضوع 
معیشــت مردم در حوزه مســکن و وعده  »پایان احتکار زمین«، ورود به صحنه رقابت را آغاز 
و روز گذشــته نیز اولین بیانیه خود را منتشــر کرد. او در زمان ریاست مجلس و کاندیداتوری 
دوره های قبل ریاست جمهوری نیز راه حل های خود را برای ساماندهی بازار مسکن ارایه کرد. 
مرداد ۱۴۰۰ در زمان ریاســت قالیباف بر مجلس، قانون جهش تولید و تامین مسکن با هدف 
ساخت سالیانه یک میلیون واحد مسکونی به تصویب نمایندگان مجلس رسید. قالیباف دیروز 
در صفحه  مجازی خود در توییتر، ضمن تاکید بر اینکه ……هزینه بالای مســکن زندگی مردم 
را ســخت کرده است،  ریشه این موضوع را در قیمت بالای زمین دانسته و این اطمینان را به 
مردم داد که در صورتی که به ریاست جمهوری دولت چهاردهم برسد، با برنامه ریزی دقیق و 
سرعت بالا  به این موضوع خواهد پرداخت و ۳۳۰ هزار هکتار زمینی که در قانون برنامه ی هفتم 
به ظرفیت سکونتگاهی اضافه شده است را اجرا خواهد کرد. او هشتک …پایان…احتکار…زمین 
را برای این پست خود برگزید.انتقاد پزشکیان به برنامه های مسکن دولت های گذشته مسعود 
پزشکیان ـ متولد ۱۳۳۷ نماینده مجلس دوازدهم است. او در مجلس دهم نایب رئیس اول بود. 
همچنین در ســال های ۱۳۸۰ تا ۱۳۸۴ وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی دولت خاتمی 
بود.او از نحوه ســاخت مسکن انتقاد کرده و گفته است: مشکل اساسی ما با ساخت این تعداد 
مسکن حل نمی شود. آن همه پول و امکانات به دست احمدی نژاد آمد اما نتوانست دو میلیون 

مسکن را تا آخر بسازد، بقیه اش را دولت روحانی انجام 
داد و هنوز هم تتمه اش مانده است. چطور می خواهند در 
هر سال یک میلیون مسکن بسازند؟ اصلا مصالحش را 
دارند و جایگاهش را مشخص کرده اند؟به گفته پزشکیان 
ما قانون گذاران، سیاستمداران و حاکمان باید سیاستی 
را برای حل این مشــکل در نظر داشــته باشیم. رئیس 
جمهور محترم قول ساخت سالانه یک میلیون مسکن 
را داده بود که عملا غیرممکن است اما می شود حداقل 
تلاش کرد به آن سمت برویم اما متاسفانه این تلاش را 
نمی بینیم. پزشکیان هم چنین در مقطعی از قانون مالیات 
بر عایدی سرمایه دفاع کرد. هدف این قانون جلوگیری از 
فعالیت های سوداگرانه مخرب در بخش های غیرمولد از 
جمله بازار مسکن است. حالا باید ببینیم پزشکیان که از 
طرح مسکن مهر و نهضت ملی مسکن انتقاد کرده چه 
راهکارهای برای خانه دار کردن مردم دارد.جلیلی: مردم 
را خانه دار می کنیمسعید جلیلی ـ زاده ۱۳۴۴ در مشهد 
نیز به عنوان یکی از شش کاندیدای چهاردهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری در حالی پا به عرصه گذاشته 
که در برنامه های پیشــین او شعارهای اقتصادی زیادی 
از جمله حل مشــکل تورم، روشن کردن موتور تولید و 
اشتغال، جلوگیری از نوسانات در بازار ارز و رفع مشکل 
مسکن به چشــم می خورد. جلیلی در سال ۱۴۰۰ نیز 
یکی از کاندیداهای ریاست جمهوری بود. »مردم را خانه 
دار می کنیم« و »حداقل یک میلیون مســکن در سال 
می ســازیم« از وعده های سال ۱۴۰۰ جلیلی محسوب می شود. اعطای تسهیلات و اختصاص 
زمین برای توســعه ساخت وساز مسکن،  برطرف کردن نقایص طرح مسکن مهر و اجرای آن، 
تهیه برنامه جامع برای تولید مســکن، خانه دار کردن مردم بــا واگذاری زمین های دولتی به 
تعاونی های مســکن و ساخت حداقل یک میلیون مسکن در ســال از برنامه های جلیلی بود. 
پورمحمدی برای مردم عدالت و  ثروت می خواهد  مصطفی پورمحمدی ـ متولد ۱۳۸۸ در قم 
اما با توجه به سوابق کاری خود از جمله وزیر دادگستری دولت روحانی، رییس سازمان بازرسی 
و البته وزیر کشور در دولت احمدی نژاد، طبیعتا قرابت چندانی با حوزه مسکن نداشته و بر این 
اســاس در این باره کمتر اظهارنظر کرده است. او پس از ثبت نام در ماراتن انتخابات چهاردهم 
ریاســت جمهوری در جمع خبرنگاران گفت: نام دولت چهاردهم دولت قرار و اولویت های آن 
عدالت، ثروت و قدرت خواهد بود. قرار من با شــما تحقق این سه اولویت کلیدی است. وعده 
قاضی زاده برای پرداخت وام مســکن با اقساط ۳۰ ساله امیرحســین قاضی زاده هاشمی ۵۳ 
ساله که جوان ترین کاندیدای این دوره محسوب می شود نیز در زمان حضور برای ثبت نام در 
انتخابات ســال ۱۴۰۰ حدود ۴۰ وعده اقتصادی داد که از جمله آن ها  پرداخت ۵۰۰ میلیون 
تومان برای اشــتغال، ازدواج و مسکن به هر زوج، حل مشکل بورس در سه روز، رقابت و عدم 
انحصار و رانت، ایجاد ۴۸۵ پایتخت در کشور، حل مشکل مسکن، تهیه یک بسته غذایی ماهانه 
به میزان ۳۰۰ هزار تومان، عرضه محصولات کشاورزی در بورس و کاهش نرخ تورم به کمتر از 
۵ درصد است. وی همچنین به برنامه ریزی برای تأمین ۴.۵ میلیون واحد مسکونی در کشور، 
تأمین مســکن سه دهک پایین جامعه، برقراری اقســاط ۳۰ ساله مسکن برای فقرا، مبارزه با 
قاچاق و بازار ســیاه، اصلاح اقتصاد رسانه، ایجاد ثبات شغلی برای خبرنگاران،  پرداخت یارانه 
به فعالان حوزه فرهنگ در ازای مابه التفاوت عدم حقوقشان،  حفاظت از مصرف کننده نهایی، 
برگرداندن رانت ایجاد شده از سوی دولت به جیب مردم، ایجاد شفافیت اقتصادی تام و عام و 

توسعه فرهنگ استفاده از کالای داخلی نیز تاکید داشت.

بیانیه مشترک کنفرانس بریکس در نیژنی نووگورود، روسیه منتشر شد و بر اساس آن وزرای خارجه بریکس متعهد شدند تا همکاری خود را 
با کشورهای در حال توسعه گسترش دهند.به گزارش ایسنا، وزیران به افزایش تعامل با کشورهای در حال توسعه متعهد شدند و از مشارکت 
در نشست ویژه ۱۱ ژوئن ۲۰۲۴ در چارچوب اجلاس وزرای خارجه بریکس، به  عنوان فرصت مناسبی برای تبادل نظر در مورد تحولات جاری 
جهانی و منطقه ای استقبال کردند.وزیران به علاقه قابل توجه بازارهای نوظهور و کشورهای در حال توسعه برای پیوستن به بریکس اشاره کردند؛ 
آنان در مورد مدل کشور شریک، مطابق با بند ۹۲ بیانیه ژوهانسبورگ دوم بحث، همچنین پیشرفت در زمینه آمادگی های مربوطه را بررسی 
کردند تا در اجلاس شانزدهم در کازان به رهبران بریکس گزارش شود.در این بیانیه تاکید شده است وزرا با استقبال از مشارکت فعال اعضای 
جدید بریکس، از ادغام یکپارچه و کامل آنها در سازوکارهای همکاری بریکس اطمینان خاطر دادند.این اولین نشست وزیران، پس از گسترش 
بریکس در ســال ۲۰۲۳ اســت و در این نشست، مصر، اتیوپی، ایران، عربستان ســعودی، امارات، برزیل، روسیه، هند، چین و آفریقای جنوبی 
به عنوان اعضای تمام عیار بریکس شرکت کردند. این نشست با یک دقیقه سکوت به یاد شهید جمهور، آیت الله سید ابراهیم رئیسی و حسین 
امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه شهید ایران آغاز شد.انتظار می رود نمایندگانی از بنگلادش، بحرین، بلاروس، کوبا، قزاقستان، لائوس، موریتانی، 
عربستان سعودی، سریلانکا، تایلند، ترکیه، ونزوئلا و ویتنام در رویدادهای روز سه شنبه ۱۱ ژوئن شرکت کنند.روسیه ریاست یکساله بریکس را 
در اول ژانویه ۲۰۲۴ بر عهده گرفته اســت و در مدت ریاســت روسیه، بیش از ۲۵۰ رویداد مختلف برگزار می شود که اجلاس سران بریکس در 

کازان در اکتبر ۲۰۲۴ محور اصلی آن است.

سرپرست ریاســت جمهوری ســه قانون مصوب مجلس از جمله قانون شفافیت قوای سه گانه، 
دستگاه های اجرایی و سایر نهادها را برای اجرا به دستگاه های مربوطه ابلاغ کرد.به گزارش ایسنا، 
محمد مخبر به استناد اصل ۱۳۱ و در اجرای اصل ۱۲۳ قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران، به 
پیوست »قانون شفافیت قوای سه گانه، دستگاه های اجرایی و سایر نهادها« را که در جلسه علنی 
روز دوشنبه ۱۰ اردیبهشــت ۱۴۰۳ مجلس شورای اسلامی تصویب و در تاریخ ۹ خرداد ۱۴۰۳ 
از ســوی مجمع تشــخیص مصلحت نظام، با اصلاح تبصره )۲( ماده )۲( موافق با مصلحت نظام 
تشخیص داده شده و طی نامه مورخ ۱۷ خرداد ۱۴۰۳ مجلس شورای اسلامی واصل شده، جهت 
اجرا به قوه قضائیه، مجلس شــورای اسلامی و نهاد ریاست جمهوری ابلاغ کرد.سرپرست ریاست 
جمهوری همچنین به اســتناد اصل ۱۳۱ و در اجرای اصل ۱۲۳ قانون اساسی جمهوری اسلامی 
ایران، متنی را در پیوســت برای درج در ذیل جدول شــماره ۷ »قانون بودجه ســال ۱۴۰۳ کل 
کشور« که از سوی مجمع تشخیص مصلحت نظام در اجرای اصل ۱۱۲ قانون اساسی جمهوری 
اسلامی ایران و ماده ۲۰۰ قانون آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی در تاریخ ۹ خرداد ۱۴۰۳ 
موافق با مصحلت نظام تشــخیص داده شــده و مطابق نامه مجلس شورای اسلامی در تاریخ ۱۹ 

خرداد ۱۴۰۲ واصل گردیده است، جهت اجرا به سازمان برنامه و بودجه کشور ابلاغ کرد.
مخبر »قانون اصلاح ماده ۱۰۴ قانون مجازات اسلامی« را نیز که در جلسه علنی ۲۵ اردیبهشت 
۱۴۰۳ مجلس شورای اسلامی تصویب شده و در تاریخ ۱۰ خرداد ۱۴۰۳ به تایید شورای نگهبان 
رسیده و طی نامه مورخ ۱۷ خرداد ۱۴۰۳ مجلس شورای اسلامی واصل شده به استناد ماده ۱۳۱ 
و در اجرای ماده ۱۲۳ قانون اساســی جمهوری اسلامی ایران، جهت اجرا به قوه قضائیه و وزارت 

دادگستری ابلاغ کرد.

جلســه سران قوا به میزبانی سرپرست ریاست جمهوری و با حضور روسای دیگر قوا، معاون حقوقی رئیس جمهور، وزیر 
اطلاعات و وزیر کشور در راستای تمهید مقدمات اجرای مفاد اصل ۱۳۱ قانون اساسی و به جهت اتخاذ تصمیم های لازم 
جهت برگزاری انتخابات ریاست جمهوری ظرف مدت ۵۰ روز از زمان شهادت رئیس جمهور شهید، آیت الله رئیسی برگزار 
شــد.به گزارش ایسنا، در این جلسه وزرای کشور و اطلاعات گزارشــی از آخرین اقدام ها در خصوص برگزاری انتخابات 
ارائه کردند.همچنین با توجه به اعلام نامزدهای دارای شرایط لازم تصدی ریاست جمهوری از سوی شورای نگهبان، پس 
از بحث و بررســی، اعضا آخرین تصمیمات را جهت برگزاری انتخابات چهاردهمین دوره ریاســت جمهوری با مشارکت 

حداکثری، توام با رقابت های سالم و در امنیت و سلامت کامل اخذ کردند.

رئیس شورای اطلاع رسانی دولت به کاندیداهای انتخابات ریاست جمهوری نسبت به مراقبت 
و توجه به اینکه می خواهند بر صندلی شخصیتی مانند شهید رئیسی تکیه زنند، توجه داد .به 
گزارش ایسنا، همزمان با آغاز رقابت های انتخاباتی سپهر خلجی  با انتشار فیلمی از سخنرانی 
شهید سید ابراهیم رئیسی در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: بزرگوارانی 
که وارد رقابت انتخاباتی شدند، متوجه باشند که می خواهند به صندلی چنین شخصیتی تکیه 

بزنند. مراقب باشند.

آخرین تصمیمات سران قوا برای برگزاری 
انتخابات سالم و مشارکتی

توصیه رئیس شورای اطلاع رسانی دولت 
به کاندیداهای انتخابات ریاست جمهوری

دیدگاه نامزدهای ریاست جمهوری چهاردهم برای مسکن مردم

بریکس با کدام کشورها همکاری خواهد کرد؟
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گزیده خبر رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی عنوان کرد

تغییرات اقلیم یک اَبَر چالش است
رئیس ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی با اشاره به 
اینکه با پیامدهای تغییرات اقلیم مواجهیم گفت: با توجه به این 
شرایط باید برای بخش کشاورزی از گیاهانی با ارقام مقاوم به کم 
آبی، شوری و تنش های محیطی استفاده کنیم.به گزارش ایسنا، 
ســید مجتبی خیام نکویی در هفتمیــن کنفرانس ملی حفاظت 
خاک و آبخیزداری با بیان اینکه این روزها نســبت به دهه های 
قبل  بیشتر در رسانه ها و اخبار از تاثیرات تغییرات اقلیم صحبت 
می شود، گفت: زیرا  با روند رشد جمعیت در دنیا مواجه هستیم 
کــه مطالبات  این جمعیت برای تامیــن غذا و نیازهای متفاوت 
آنها زمینه دســت اندازی به طبیعت را ســرعت بخشیده است.

وی افزود: اگر امروز شــرایط تخریب طبیعت را نسبت به ۵ دهه 
تا یک دهه قبل بسنجیم شدتش قابل مقایسه نیست و افزایشی 
شده است. این نشــان می دهد که هر چه دخل و تصرف ما در 
طبیعت بیشــتر شــده پایداری را از دست داده ایم و زیست بوم 
و اکوسیستم را برهم زده ایم.رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و 
ترویج کشاورزی با اشــاره به اینکه وقتی صحبت از تغییر اقلیم 
می شــود اولین تاثیر آن افزایش گرمای زمیــن و تاثیراتش بر 
امنیت غذایی اســت، عنوان کرد: بر اســاس آخرین مقالاتی که 
در دنیا منتشر شــده در اثر افزایش یک درجه سانتیگراد دمای 
زمین به طور میانگین تولیدات غذایی در دنیا ۱۰ درصد کاهش 
پیدا می کند.وی ادامه داد: علی رغم معاهدات بین المللی که در 
خصوص تغییرات اقلیم در دنیا وجود دارد اما مشــاهده می شود 
کشورهایی که خودشان بیشترین بهره برداری های نامناسب را 
از طبیعت دارند با کمال جسارت از معاهده تغییر اقلیم خارج می 
شــوند تا مورد سوال برای تخریب هایی که انجام می دهند، قرار 
نگیرند.به گفته وی امروز تغییرات اقلیم یک ابر چالش است ولی 
تاثیراتش بر قاره ها و کشورهای مختلف یکسان نیست. در برخی 
کشورها کمتر و در برخی بیشتر است.نکویی با بیان اینکه در ۵۰ 
سال گذشته ایران ۲ درجه گرم تر شده و میانگین بارندگی نیز از 
۲۵۰ به ۲۲۰ میلیمتر کاهش یافته، گفت: این یعنی۳۰ میلیمتر 
در طول ۴۰ سال گذشــته کاهش بارندگی داشتیم.معاون وزیر 
جهادکشاورزی اثرات تغییر اقلیم را برشمرد و گفت: تغییر اقلیم 
منجر به بارش های سیل آسا، آب شدن یخ ها در قطب. بالا آمدن 
ســطح دریاها. تغییرات تنوع زیســتی، خشکسالی متعدد، آتش 
سوزی های گسترده، ریزش ناگهانی برف و... و. شده و  اثرات آن 
کاملا قابل لمس در زندگی ما است.وی با طرح این سوال که چه 
رویکردی باید در مواجه به این پدیده ها اتخاذ کنیم، گفت: نتایج 
نشســت های علمی باید تبدیل به بسته های سیاستی حمایتی 

برای تغییر برخی رویکردها باشــد. اگر به دنبال این هستیم که 
شــدت تاثیر اقلیم را کاهــش دهیم باید تغییر رویکرد داشــته 
باشــیم. باید از تغییر کاربری اراضی جلوگیری کنیم، زیرا امنیت 
غذایی ما به آن بســته اســت. همچنین پوشش گیاهی نیز باید 
حفظ شــود.رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی 
در ادامه گفت: کشــوری که ۱۶۵ میلیون هکتار وســعت و ۸۴ 
میلیون هکتار مراتع دارد چرا باید بارندگی تبدیل به سیل شود؟ 
چون پوشــش گیاهی را به درســتی حفظ نکردیم. گاهی برخی 
اراضی را در جهت شــیب شــخم زدیم. نوع نگاه علمی در حفظ 
پوشــش های گیاهی اهمیت دارد. همچنین مدیریت منابع آب، 
کشاورزی حفاظتی، اقتصاد ســبز، نگاه مدیریت واحد در حوزه 
آبخیز و گســترش فعالیت های آبخیزداری از اهمیت بســیاری 
برخوردار اســت. باید به حوزه آبخیز و آبخوانداری توجه ویژه ای 
شود.خیام نکویی به اهمیت اســتفاده از گیاهان و ارقام کم آب 

بر اشــاره کرد و گفت: مهمترین قوت قالب مردم گندم اســت. 
ســال ۱۴۰۰، ۳میلیون تن، سال گذشته ۶ میلیون تن و امسال 
حداقل ۷ میلیون تن افزایش تولید نسبت به سال ۱۴۰۰ خواهیم 
داشت. امسال ارقامی را از گندم معرفی می کنیم که آب کمتری 
مصرف کنند ولی تولیدشــان کم نشــود. البته تاکنون ارقامی از 
این دست معرفی شده است.   ولی وقتی با تغییر اقلیم مواجهیم 
باید به ســمت معرفی ارقام برویم.وی برخــورد با جنگل زدایی 
را راهــکاری برای کاهش تاثیرات تغییر اقلیم دانســت و گفت: 
ســالی ۱۲ میلیون هکتار از جنگل هــای جهانی از بین می رود. 
باید راهکارهایی برای جلوگیری از تخریب جنگل اتخاذ کنیم تا 
پیامدهای تغییر اقلیم  به حداقل برسد.رئیس سازمان تات اظهار 
کرد: حداقل باید یک نشســت نخبگانــی در هر ماه در خصوص 
پیامدهای تغییر اقلیم برگزار و از ظرفیت تمام دانشگاه های کشور 
نیز استفاده شود. همچنین باید راهکارهایی برای مسئولان ارائه 

شود و آگاهی مسئولان ارشد نظام در این بخش افزایش یابد. از 
طرفی نیازمند گســترش همکاری های منطقه ای، تبادل علمی، 
اتخاد راهکارهای کوتاه، میان و بلندمدت برای مدیریت استفاده 
از ظرفیت های شرکت های دانش بنیان، استفاده از فناوری های 
نوین برای مقابلــه با پیامدهای تغییر اقلیم هســتیم.وی اضافه 
کرد:تدویــن پیش نویــس قوانین و مقررات بــرای جلوگیری از 
تخریب و دستکاری گســترده در طبیعت، توجه به بحث آینده 
پژوهی در حوزه تغییرات اقلیم، فعال برخورد کردن با معاهدات 
بین المللی وبه روزرسانی الگوی کشت باید در دستور کار باشد.

خیام نکویی در خصوص الگوی کشــت نیز گفت: الگوی کشــت 
ابتــدا برای محصولات زارعی  بود. امســال محصولات باغبانی و 

سال آینده برای تمام محصولات خواهد بود.

مهلت به بانک ها برای ارائه برنامه  
کاهش نرخ سود سپرده تمام شد

امــروز آخرین مهلت بانک مرکزی به بانک ها برای کنتــرل و کاهش و همچنین اعلام نرخ 
ســود سپرده های بانک ها در جهت رعایت مصوبه شــورای پول و اعتبار است و طبق اعلام 
بانک مرکزی بعد از مهلت مشــخص شــده بــا بانک های متخلف، برخــورد قانونی صورت 
می گیرد.به گزارش ایســنا، طبق بخشنامه ابلاغی سال ۱۴۰۲ شورای پول و اعتبار، حداکثر 
نرخ ســود بانکی ۲۲.۵ درصد تعیین شــده اســت و همه بانک ها ملزم به رعایت نرخ های 
ســود مصوب هســتند.اما تخلفات برخی از بانک ها و ارائه نرخ های بالاتر برای سود سپرده 
باعث شــده که چالش هایی در زمینه رعایت قانون ایجاد شــود. همچنین زمزمه های خروج 
ســرمایه از بازار ســرمایه )بورس( و حرکت به سمت اوراق و حســاب های سپرده از سوی 
بســیاری از کارشناســان اقتصادی به ویژه حوزه بازار ســرمایه مطرح شــده است و برخی 
از این کارشناســان یکی از مهم ترین دلایل سقوط شــاخص بورس و خروج سرمایه از این 
بازار را به ارائه نرخ ها و اوراق ســپرده با ســود بالا مرتبط می دانند.پیامدهای انتشــار اوراق 
گواهی ســپرده ۳۰ درصدیدر زمســتان ۱۴۰۲ با انتشار خبر صدور مجوز برای انتشار اوراق 
گواهی ســپرده خاص با ســود ۳۰ درصد که به قصد مدیریت بازار ارز صورت گرفت، ارائه 
نرخ ســود بالاتر از مصوبه شــورای پول و اعتبار از ســوی بانک ها شدت گرفت. اقدامی که 
نقض صریح مصوبه شــورای پول و اعتبار بود.در این راستا، بسیاری از کارسناسان اقتصادی 
این اقدام بانک مرکزی راســیگنالی غیر مســتقیم برای افزایش نرخ سود سپرده های بانکی 
تعبیر کردند. برخی نیز معتقد بودند زمانی که نرخ سود اوراق ۳۰ درصد باشد، نرخ سود در 
بازارهای غیر رســمی حتی تا ۵۰ درصد نیز پیش می رود که زمینه افزایش ســفته بازی در 
اقتصاد را بیش از پیش فراهم می کند.اگرچه اوراق گواهی ســپرده ۳۰ درصدی منتشر شد 
اما این اقدام در یک مقطع زمانی خاص بود و تداوم نداشــت. در حالی که بســیاری از این 
فرصت اســتفاده کردند. برخی از بانک ها برای جذب سرمایه نرخ سود سپرده های خود را 
افزایش دادند. برخی دیگر به ســودای کسب سود بیشتر سرمایه های خود را از بازار بورس 
که یک بازار خطرپذیر )ریســک پذیر( است، خارج کرده و اقدام به خرید گواهی سپرده ۳۰ 
درصدی کردند.نتیجه هرچه بود، ســایه انتشــار این ارواق بر بازار ســرمایه سنگینی کرد و 
فرصت را برای افزایش نرخ های بهره و ســود فراهم ســاخت و بورس ایران که در یک سال 
گذشته شرایط نامســاعدتری را تجربه کرده، بیش از دیگر حوزه های اقتصادی از این اقدام 
متضرر شــد.واکنش بانک مرکزی پیرامون موضــوع اوراق ۳۰ درصدیدر این رابطه و بعد از 
تداوم گمانه زنی ها درباره پیامدهای انتشــار اوراق ۳۰ درصدی،  محمدپور - معاون نظارت 
بانک مرکزی - گفت: بانک مرکزی اوراق گواهی ســپرده خاص برای اهدافی مشخص مانند 
سرمایه گذاری و اعطای تسهیلات به پروژه های ویژه با بازدهی بالا در مقاطع زمانی مختلف 
معرفی می کند که این به معنا و تغییر سیاســت بانک مرکزی در قبال نرخ ســود نیست و 
این گواهی ها معیار تعیین نرخ ســود سپرده های بانکی نیست.وی با بیان اینکه موضع بانک 
مرکزی در قبال نرخ ســود در نظام بانکی کاملا مشــخص اســت،   به ابلاغیه شورای پول و 
اعتبار که مرجع اســت اشاره کرد و گفت: بخشنامه ابلاغی در سال ۱۴۰۲ مورد تاکید بانک 
مرکزی است، براساس این بخشنامه حداکثر نرخ سود بانکی ۲۲.۵ درصد تعیین شده است 
و همه بانک ها ملزم به رعایت نرخ های ســود مصوب هستند.جلســه مشترک بانک مرکزی 
و ســازمان بورساخیرا جلسه ای بین رؤســای بانک مرکزی و سازمان بورس تشکیل شد. در 
این جلســه، رییس سازمان بورس و اوراق بهادار ضمن بیان آثار سیاست های بانک مرکزی 
بر بازار ســرمایه، راهکارهای پیشــنهادی خود را برای خروج از وضع موجود ارائه کرد. در 
ادامه نیز، رئیس بانک مرکزی، اطمینان خاطر داد که به شــبکه بانکی برای رعایت ســقف 
نرخ ســود تذکر جــدی خواهد داد و با اعضای هیات مدیــره بانک های خاطی برخوردهای 
انضباطی موثری به عمل خواهد آورد.ضرب الاجل بانک مرکزی به بانک ها برای رعایت نرخ 
سود بانکدر پی نشست رؤسای ســازمان بورس و بانک مرکزی، بانک ها مکلف شدند جلسه 
فوق العاده هیأت مدیره خود را با موضوع بررســی نحوه رعایت نرخ های سود ابلاغی، با قید 
فوریت، برگزار کنند.همچنین معاون نظارت بانک مرکزی از تعیین ضرب الاجل دو هفته ای 
برای بانک ها به منظور اتخاذ راهکاری مناســب برای ابطال سپرده های با نرخ سود بالا خبر 
داد و افــزود: بانک های متخلف باید با اتخاذ راه حل های مناســب ماننــد ابطال این امر را 
مدیریــت و برنامه خود را به بانک مرکزی ارائه دهند.معاون بانک مرکزی ضمن هشــدار به 
هیأت مدیره بانک ها درخصوص رعایت نرخ ســودهای مصوب تأکید کرد: بانک های متخلف 
باید حداکثر طی دو هفته نســبت به اصلاح نرخ غیرمتعارف ســود ســپرده ها اقدام کنند، 
در صورت عدم اصلاح، با این دســته از بانک ها حتی تا ســلب صلاحیت ارکان مدیریت آن 
برخورد خواهد شــد.تخلفات ســودی بانک ها موجب شد تا بانک مرکزی ضمن اتمام حجت 
با بانک های متخلف ۲ هفته زمان برای اصلاح و رعایت نرخ های ســود مصوب شــورای پول 
و اعتبار تعیین کند. روز گذشــته، متقی نیا - سرپرست بانک کشاورزی در این رابطه گفت: 
اولتیماتوم بانک مرکزی به بانک ها برای رعایت نرخ ســود فردا )۲۲ خردادماه( تمام می شود 
و تمام بانک ها باید نرخ های قانونی را براســاس مصوبه ابلاغی شورای پول و اعتبار به شبکه 
بانکی یعنی حداکثر نرخ ســود بانکی ۲۲.۵ درصد را رعایــت کنند.با توجه به موارد مطرح 
شــده در رابطه با کاهش نرخ ســود ســپرده بانک ها، به نظر می رســد بانک مرکزی عزمی 
جدی برای اعمال نظارت و کنترل بر شــبکه بانکی در جهت رعایت نرخ ســودهای سپرده 
بانکی دارد. در صورت تحقق این موضوع، می توانیم در بلند مدت شــاهد بازگشت برخی از 
ســرمایه های خارج شده از بازار سرمایه و بورس باشیم.بازار ســرمایه به صورت مستقیم با 
بخش تولیدی کشور در ارتباط است و خرج سرمایه از این بازار می تواند اثر جبران ناپذیری 
بر بخش تولید کشــور داشــته باشد. بی شــک، رونق حوزه تولیدی کشور نیازمند اعتماد و 
همکاری همگرایانه سیاســتگذار پولی و بازار ســرمایه اســت؛ چراکه هرگونه سیاست پولی 

می تواند اثر مســتقیم و غیر مستقیم بر بازار سرمایه داشته باشد.

با گذشت ۹ ماه از جنگ غزه، آمارهای رسمی نشان می دهد اقتصاد رژیم صهیونیستی 
تاب تحمل این وضعیت را از دســت داده و در خطر بزرگی قرار گرفته است.به گزارش 
ایسنا، آمارهای مقدماتی وزارت دارایی رژیم صهیونیستی نشان داد کسری مالی در ماه 
مه، به ۱۰ میلیارد شِــکِل )۲.۶۶ میلیارد دلار( معادل ۷.۲ درصد تولید ناخالص داخلی 
رسیده است. با در نظر گرفتن این موضوع که میلیاردها شِکِل برای تامین مالی جنگ 
با حماس هزینه می شود، این بالاترین رقم در ۱۲ ماه گذشته محسوب می شود.ناکامی 
رژیم صهیونیستی در تحقق اهداف مالی آن طور که نشریه اقتصادی اسرائیلی »گلوبز«، 
گزارش کرده اســت، یالی روتنبرگ، حسابدار وزارت دارایی اسرائیل  فاش کرد کسری 
مالی رژیم صهیونیستی در ماه مه، بر مبنای سالانه، به ۷.۲ درصد تولید ناخالص داخلی 
معادل ۱۳۷.۷ میلیارد شِــکِل رسید که در مقایسه با ۶.۹ درصد تولید ناخالص داخلی 
در پایان آوریل، افزایش داشــته است.منابع آگاه بر این باورند که رسیدن به هدف ۶.۶ 
درصدی کســری مالی تا پایان ســال ۲۰۲۴ که توســط قانون در بودجه تعیین شده 
اســت، دشوار خواهد بود، زیرا این کسری تنها در ماه مه، به ۱۰ میلیارد شِکِل رسیده 
اســت. با این حال، این کسری با توجه به پرداخت مالیات به تعویق افتاده، در مقایسه 
با کســری ۴.۵ میلیارد شِکِل در ماه مه ســال ۲۰۲۳، بالاتر بوده بود.هزینه های دولت 
غاصب از ابتدای ســال، ۳۵ درصد نسبت به مدت مشــابه سال گذشته افزایش یافته 
و به ۲۴۹.۳ میلیارد شِکِل رســیده است. طبق گزارش »گلوبز«، حتی بدون احتساب 
هزینه های جنگ که در کسری مالی چشمگیر تاثیرگذار بوده، افزایش هزینه های دولت 
حدود ۱۰.۷ درصد است.وزارت دارایی پیش بینی کرد که کسری بودجه تا سپتامبر، به 
اوج خود می رســد و پس از آن کاهش پیدا می کند. با این حال، دپارتمان بودجه، ادعا 
می کند که کسری بودجه، کمتر خواهد شد و به هدف ۶.۶ درصد خواهد رسید.از سوی 
دیگر، اداره کل حســابداری معتقد است کسری مالی در سال ۲۰۲۴، به معادل حدود 
هشــت درصد تولید ناخالص داخلی می رسد. هزینه های کمرشکن جنگ جنگ غزه، 
پرهزینه ترین جنگ در تاریخ اشــغال است و بانک مرکزی رژیم صهیونیستی تخمین 
زده اســت مجموع هزینه های آن تا سال ۲۰۲۵، به ۲۵۰ میلیارد شِکِل )۶۷.۴ میلیارد 
دلار( می رسد.امیر یارون، رئیس بانک مرکزی رژیم صهیونیستی، ۱۰ روز قبل در یک 
کنفرانس اقتصادی گفت: هزینه های جنگ تا سال ۲۰۲۵، به ۲۵۰ میلیارد شِکِل معادل 
۶۷.۴ میلیارد دلار خواهد رسید. یارون در این اظهارات، هزینه انباشته جنگ در غزه را 
»قابل توجه« ارزیابی کرده و هشدار داده بود این هزینه، بار جدی بر بودجه ملی ایجاد 

خواهد کرد. دولت باید مطمئن شود که توازن مناسبی و اصلاحات بودجه به دلیل رشد 
دائمــی هزینه های امنیتی، ایجاد می کند.این مقام اســرائیلی پیش بینی کرد افزایش 
هزینه هــای دفاعی، اقتصاد این رژیم را متاثر خواهد کرد. وی اظهار کرد: این هزینه ها، 
قطعا یک بار برای بودجه است. بعلاوه، انتظار می رود بودجه دفاعی آینده، رشد دائمی 

داشته باشد و اقتصاد کلان را تحت تاثیر قرار دهد.
تقریبــا ۵۰ درصد از هزینه های مربوط به جنــگ معادل حدود ۳۲ میلیارد دلار، برای 
نیازهای مختلف دفاعی تا سال ۲۰۲۵ در نظر گرفته شده است. همچنین ۱۰ میلیارد 
دلار اضافی برای هزینه های غیرنظامی استفاده خواهد شد که شامل بودجه برای اسکان 
ده ها هزار اسرائیلی است که مجبور شده اند در بحبوحه جنگ، خانه های خود در جنوب 
و شمال ســرزمین های اشغالی را ترک کنند. بعلاوه، بانک مرکزی رژیم صهیونیستی، 
حدود ۹ میلیارد دلار ضرر درآمد مالیاتی و ۶ میلیارد دلار برای پوشش خسارات مستقیم 
جنگ تخمین زده اســت.طبق آماری که از سوی اداره مرکزی آمار رژیم صهیونیستی 
منتشــر شده است، اقتصاد این رژیم در سه ماهه پایانی سال ۲۰۲۳، تقریبا ۲۰ درصد 
بر مبنای سالانه، رشد منفی داشت.وزیر دارایی به دست و پا افتاد بزالل اسوتریچ، وزیر 
دارایی رژیم صهیونیستی، روز یکشنبه خواستار مذاکره در هفته آینده برای تهیه بودجه 
۲۰۲۵ شد که به گفته او، مذاکرات ماراتن وار با هدف عبور دادن اقتصاد از جنگی است 
که مالیه عمومی را برای تقویت رشــد، در مضیقه قرار داده است.اســوتریچ، در نامه ای 
به یوگف گرادوس، رئیس بودجه گفت: از شــما می خواهم بــرای مذاکرات بودجه در 
روزهای ۱۸ و ۱۰ ژوئن، آماده شــوید. این داده ها برای به دست آوردن تصویری جامع 
و واضح به منظور واکنش ســریع و کارآمد درباره چالش های متوجه اقتصاد، بررســی 
خواهند شد.وزیر دارایی رژیم صهیونیستی اظهار کرد: جنگ و اثر آن بر اقتصاد، مستلزم 
مســئولیت مالی و شفافیت کامل در تصمیم گیری و تدوین سیاست است.پیش بینی 
می شــود اقتصاد رژیم صهیونیستی امسال، رشد سرانه دو درصد یا صفر درصد داشته 
باشد.اسوتریچ بابت موافقت با هزینه های بزرگ به منظور تامین مالی جنگ علیه حماس 
از زمان آغاز عملیات طوفان الاقصی در هفتم اکتبر و همچنین علیه حزب الله در لبنان، 
با انتقاد از ســوی عموم مردم و قانونگذاران مخالف روبرو شــده است.بر اساس گزارش 
رویترز، وزیر دارایی ماه گذشــته بر مخالفت با گالانت، وزیر دفاع، برای ایجاد کمیته ای 
برای بررسی بودجه دفاعی، غلبه کرد. رئیس بانک مرکزی در آن زمان گفت که جنگ، 

نیازی به »چک خالی« برای ارتش ندارد.

رئیس بنیاد ملی گندمکاران اعلام کرد

پرداخت ۴۶ درصد از 
مطالبات گندمکاران

رئیس بنیاد ملی گندمکاران گفت: تاکنون ۴۶ درصد از مطالبات کشــاورزان گندمکار پرداخت شده 
اســت.عطاالله هاشمی در گفت وگو با ایسنا در پاســخ به این سوال که تاکنون چند درصد مطالبات 
گندمکاران پرداخت شــده است؟ گفت: تقریبا ۴۶ درصد مطالبات گندمکاران پرداخت و ۵۴ درصد 
هنوز باقی مانده است.وی افزود: ۲.۳ همت از طلب کشاورزان حدود یکماه پیش پرداخت شد و ۲۸ 
همت نیز هفته پیش پرداخت شده است.رئیس بنیاد ملی گندمکاران تصریح کرد: کشاورزان حدود 
۳۴ همت از دولت بابت گندم تحویلی طلب دارند که باید توســط سازمان برنامه و بودجه و سازمان 
هدفمندی یارانه ها پرداخت شود.هاشمی در پاسخ به این سوال که آیا برای پرداخت مابقی مطالبات 
گندمکاران زمان مشخصی تعیین شده است؟ گفت: سازمان برنامه و بودجه و هدفمندی یارانه ها اعلام 

کرده اند که مابقی مطالبات پرداخت می شود اما زمان مشخصی برای آن تعیین نشده است.

ایسنا/خوزستان مدیر فرودگاه آیت الله جمی آبادان از آمادگی فرودگاه آبادان برای حضور سرمایه گذاران خبر داد.احسان 
الواری نژاد امروز ۲۲ خردادماه در جمع خبرنگاران با اشــاره به ظرفیت و پتانسیل های سرمایه گذاری در فرودگاه آبادان 
اظهار کرد: فرودگاه آبادان »بهشت« سرمایه گذاران داخلی و خارجی است.به گزارش ایسنا وی افزود: با توجه به استقرار 
فرودگاه آبادان در منطقه آزاد اروند سرمایه گذاران می توانند ضمن استفاده از فرصت های سرمایه گذاری در فرودگاه آبادان، 
از تســهیلات ویژه منطقه آزاد اروند نیز برخوردار شوند.مدیر فرودگاه آیت الله جمی آبادان با اشاره به وجود فرصت های 
مختلف ســرمایه گذاری عنوان کرد: فرصت های ســرمایه گذاری در زمینه های گردشگری سلامت، ترمینال بار )کارگو(، 
تاسیس آموزشگاه هوانوردی و… در آبادان وجود دارد.الواری نژاد عنوان کرد: این فرودگاه آمادگی لازم را دارد تا با ایجاد 

بستر مناسب شرایط حضور سرمایه گذاران را فراهم کند.

نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی گفت: متاسفانه شش ماه است که تسهیلات بانکی به زوج های جوان 
نرسیده است و این شیوه اعطای تسهیلات ازدواج درست نخواهد بود.به گزارش ایسنا، امید کریمیان، نماینده 
مردم سروآباد و مریوان صبح امروز دوشنبه در تذکری در صحن علنی مجلس شورای اسلامی گفت: بانک 
مرکزی در حمایت از خانواده و جوانی جمعیت طبق قانون موظف به ترویج و حمایت از ازدواج موفق است و 
باید تسهیلات مالی مناسبی را برای ازدواج در اختیار جونان قرار دهد.وی ادامه داد: متاسفانه شش ماه است 

که  تسهیلات بانکی به زوج های جوان نرسیده است و این شیوه اعطای تسهیلات ازدواج درست نخواهد بود.
کریمیان در پایان تاکید کرد: بانک مرکزی باید به قشر جوان و تسهیلات آنان بیشتر توجه کند.

آمادگی فرودگاه آبادان برای حضور 
سرمایه گذاران

تذکر کریمیان به بانک مرکزی درباره اعطای 
تسهیلات به زوج های جوان

با طولانی شدن جنگ غزه

کمر اقتصاد اسرائیل خم شد
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رییس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت علمی گفت: 
راه اندازی شــرکت های دانش بنیان چند ملیتی با کشورهای عضو 
پیمان های بریکس، اکو و شــانگهای در دستور کار معاونت علمی 
قرار دارد.امیرحسین میرآبادی در گفت و گو با خبرنگار مهر، با اعلام 
این خبر که راه اندازی »شــرکت های دانش بنیان چند ملیتی« در 
دســتور کار معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری قرار دارد، درباره جزئیــات این طرح توضیح داد و گفت: 
یکــی از رویکردها در حوزه تعاملات بین الملل ایجاد مجموعه های 
مشــترک با کشورهای دیگر است. از سوی دیگر شرکت های دانش 
بنیان به ویژه شــرکت های بزرگ که تجربــه صادراتی دارند، علاقه 
مند به پایگاه های خارج از کشــور برای استفاده از مزایای آن کشور 
هستند.رئیس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت علمی 
ریاســت جمهوری ضمن اشاره به اینکه اگر ذیل پیمان های بلوکی 
مثل پیمان بریکس، شــانگهای و اکو اقدامی انجام شود، مزایای آن 
برای همه کشورهای عضو این پیمان ها در نظر گرفته می شود، افزود: 
رویکردی که در دســتور کار است این است که بتوانیم با استفاده از 
ظرفیت شــرکت های دانش بنیان و در همکاری با کشورهای عضو 
در پیمان های نام برده، مثلًا فضای تولید مشــترک ایجاد شــود و 
یا حتی استانداردهای مشــترکی تعریف شود که در ثبت داروها و 
تجهیزات پزشــکی استانداردهای طرفین مورد قبول یکدیگر باشد.
میرآبادی خاطرنشان کرد: تحقق این موضوعات، مستلزم این است 
که کار به صورت مشترک تعریف شود و شرکت های ایرانی بتوانند با 
شرکای خود در خارج از ایران مجموعه های مشترکی تعریف کنند 
که به این مجموعه ها، شــرکت های چند ملیتی گفته می شود که 
نه متعلق به ایران اســت و نه متعلق به کشــور طرف مقابل.وی با 
بیان این مطلب که با ایجاد این مجموعه های مشــترک، کشــورها 
می تواننــد از مزایایی که این پیمان ها فراهــم می کنند، بهره مند 
شوند، گفت: مثلًا برخی از شرکت های چندملیتی می توانند فرصت 
استفاده از معافیت ها، تخفیف های گمرکی و یا تعرفه های ترجیحی 
را ایجاد کنند که اینها مواردی اســت که حتماً باید شرکت متعلق 
به یک کشور نباشــد و از ظرفیت سایر کشورها نیز استفاده کنند.
رئیس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت علمی ریاست 
جمهوری بیان کرد: برخی کشورها نیز مزایای ویژه ای را برای تولید 
در کشورشــان در نظر گرفته اند که می شود بخشی از تولید را در 
ایران با استفاده از امکانات شرکت های دانش بنیان ایرانی ایجاد کرد 
و بخش دیگری به صورت مشترک در محیط آن کشورها انجام داد.
میرآبادی افزود: از طرفی تولید در یک کشور مزیت هایی برای یک 
منطقه دارد به طور مثال در منطقه آسیای میانه پیمان هایی دارند 
و برای کشــورهای همســایه و یا منطقه خودشان یک امتیازاتی را 
قائل شده اند و اگر تولیدی در آن منطقه انجام شود، سایر کشورها 
نیز می توانند از آن مزیت ها اســتفاده کند. این فضایی است که در 
میان شرکت های دانش بنیان به ویژه در حوزه صادرات و راهکارهای 
جدید در توسعه صادرات شکل گرفته است. شرکت ها در جهت اقدام 
در این حوزه در خواســت هایی را از معاونت علمی و مرکز تعاملات 
دارند.وی ضمن بیان این مطلب که در حال حاضر شرکت های چند 
ملیتی که یک ســمت آن شرکت های ایرانی باشــد وجود دارد اما 
محدود بوده و شرکت ها شخصاً اقدام به این کار کرده اند، گفت: این 
اقدامی که در دستور کار معاونت علمی قرار گرفته یک اقدام از سوی 
دولت ایران و در مذاکرات رسمی با سایر دولت ها توافق خواهد شد. 
مثلًا معاونت علمی قرار است با ازبکستان یک پارک مشترک علم و 
فناوری راه اندازی کند که در این شــرایط شرکت های دانش بنیان 
ایرانی در آنجا مســتقر می شود و این پارک فضایی را برای تشکیل 
شرکت هایی با شرکای خارجی از ازبکستان، قرقیزستان و قزاقستان 

و … ایجاد می کند.

راه اندازی شرکتهای دانش بنیان 
چندملیتی با کشورهای عضو 

بریکس و اکو

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

فردوسی شاعر بلند آوازه ایران!!

معرفی مگان RS اولتیمه، آخرین محصول رنو اسپرت
مگان RS اولتیمه به عنوان آخرین محصول رنو اسپرت با پیشرانهٔ ۳۰۰ اسب بخاری و ویژگی های خاص معرفی شده و تنها ۱۹۷۶ 
دستگاه از آن ساخته می شود. این آخرین محصول رنو اسپرت است. مگان RS اولتیمه )Ultime( که در نمایشگاه خودروی توکیو 
۲۰۲۳ رونمایی شده، خودرویی برای خداحافظی با مدل های RS رنو خواهد بود زیرا محصولات اسپرت آیندهٔ این برند فرانسوی 
با برند آلپین عرضه خواهند شد. مگان RS اولتیمه که بر اساس مدل تروفی شکل گرفته و تغییراتی ظاهری را تجربه کرده است، 
در تنها ۱۹۷۶ دســتگاه ساخته خواهد شد که ادای احترامی به سال تأســیس رنو اسپرت است. این هاچ بک داغ تولید محدود 
که در رنگ های مشکی، سفید، زرد و نارنجی ارائه می شود، از گرافیک مشکی مات روی درهای جلو، کاپوت، سقف و سپر عقب 
بهره می برد. علاوه بر این، روی سپر جلو نوشتهٔ ULTIME نقش بسته و دستگیرهٔ درها، آینه های جانبی، قاب پنجره ها، دیفیوزر، 
رینگ ها و لوگوها نیز به رنگ مشــکی درآمده اند. دیگر ویژگی های مگان RS شامل گلگیرهای پهن تر و سر اگزوز مرکزی هم در 

این نسخهٔ ویژه دیده می شوند.

فرعون؛ قاتل بزرگان
محمد صلاح با گلی که در دیدار برابر آرسنال به ثمر رساند دو رکورد جدید را به ثبت رساند.به گزارش ایسنا و به نقل از اسپورت 
در حســاس ترین و جذاب ترین بازی هفته هجدهم رقابت های لیگ برتر انگلیس، دو تیم آرسنال و لیورپول در آنفیلد به مصاف 
هم رفتند.این بازی برنده نداشت و در نهایت با تساوی یک بر یک به پایان رسید.تک گل لیورپول را در این بازی محمد صلاح به 
ثمر رساند. او لقب قاتل تیم های بزرگ را در انگلیس یدک می کشد.شبکه آماری اوپتا اعلام کرد که محمد صلاح تنها بازیکن در 
تاریخ است که توانسته برابر تیم های بزرگ منچستر سیتی، منچستر یونایتد و آرسنال ۱۰ گل یا بیش تر از ۱۰ گل به ثمر رساند.
محمد صلاح با گلی که در آنفیلد به ثمر رساند به تاثیر گذارترین بازیکن تاریخ لیورپول در آنفیلد هم تبدیل شد به طوری که او 
روی ۱۲۱ گل در ورزشگاه خانگی لیورپول تاثیر داشته است.پیش از این استیون جرارد با تاثیرگذاری روی ۱۲۰ گل در آنفیلد 
رکورددار بود که فرعون مصری توانست این رکورد را هم به نام خود به ثبت برساند.در جدول رده بندی لیگ جزیره آرسنال با ۴۰ 

امتیاز در صدر قرار دارد و تیم های لیورپول و استون ویلا هم با ۳۹ امتیاز در رده های دوم و سوم قرار دارند.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب شنبه گلوریا
داســتان های اسپانیایی موجود در کتاب شنبه گلوریا 
ســاده و متنوع هســتند و هر خواننــده ای می تواند 
از خوانــدن آن ها لذت ببــرد. ماریو بندتــی درباره 
داســتان کوتاه، زمانی گفته بود: »ما گوشه ی دنجی 
از قاره ی امریکاییم که در آن نه نفت پیدا می شــود، 
نه سرخپوســت، نه ماده  ی معدنی، نه آتشفشان و نه 
حتی ارتشی که کودتا کند. ما کشور کوچک داستان 
کوتاهیم.« ماریو بندتــی که پدر و مادرش مهاجرانی 
ایتالیایی بودند در سال ۱۹۲۰ در اروگوئه به دنیا آمد. 
از همان کودکی شــیفته ادبیات بود و در سال ۱۹۴۵ 
اولین کتابش را منتشر کرد. او در سال ۱۹۶۰ به انتشار 
رمان »وقفه« به شــهرت بین المللی رسید. آثار ماریو 
بندتی را آینه ی تمام نمای تحولات سیاسی اروگوئه می دانند که بعد از کودتای ۱۹۷۳ ممنوع شد. 
بندتی به ناچار از وطن رفت اما همچنان از قلم خود بهره برد تا اتفاقات امریکای لاتین را محکوم 
کند و درک بهتری از این رخدادها به مخاطبان ارائه دهد. پس از بازگشــت دموکراسی، بندتی به 
وطن برگشــت و نهایتاً در سال ۲۰۰۹ درگذشت. دولت اروگوئه روز مرگ ماریو بندتی را روز ملی 
بزرگداشت او در ادبیات امریکای لاتین نامید. داستان های کتاب شنبه گلوریا موضوعات مختلفی را 
شامل می شود: از موضوعات سیاسی گرفته تا موضوعات عاشقانه. اما شاید بتوان گفت نقطه مشترک 
در میان همه آن ها »مردم عادی« اســت. مردمی که به نظر می رسد در حاشیه قرار دارند و کسی 
توجه ای به آن ها ندارد. مثلا یک کارمند، پسربچه ای هفت ساله در یک خانواده معمولی، مردی که 

زنش به او خیانت می کند، پسری معمولی که یک منِ دیگر دارد و...

کریستوفر نولان
سال های فعالیت: ۱۹۸۹ تاکنون فیلم های قابل توجه: 
 The( شوالیه ی تاریکی برمی خیزد ،)Inception( تلقین
Dark Knight Rises(، دانکــرک )Dunkirk(هنگامی که 
یک کارگردان به دنیای فیلم  های دنباله دار یا ســریالی 
قدم می گذارد، به خصوص با موفقیت کریستوفر نولان 
با سه گانه ی شوالیه ی تاریکی، به ندرت جرأت تکرار آن 
را دارد. اما اگر نولان در دهه ی گذشــته چیزی را ثابت 
کرده باشــد، این است که می تواند مخاطبان زیادی را 
به ایده های بزرگ علاقه مند کند. پس از پایان دوره ی 
بتمن با شوالیه ی تاریکی که بسیار به یاد ماندنی است ، 
به نظر می رســد که او بیــش از هر زمان دیگری برای 
گفتن داستان های اصیل ســرمایه گذاری کرده است.

مفاهیم سرنوشت ساز و ساختارهای بدیع داستانی که 
 )The Prestige( »و »پرســتیژ )Memento( »نولان نام خود را با فیلم های قبل ترش مانند »یادگاری
بر ســر زبان ها آورد، با موفقیت در ســطح فیلم سینمایی »تلقین« ۲۰۱۰ آغاز شد. گرچه نولان با 
تراژدی فضانورد سال ۲۰۱۴ با نام »میان ستاره ای« )Interstellar(، اولین فیلم او که به نظر می رسید 
تحت فشــار جاه طلبی خود قرار گرفت، دســت و پنجه نرم می کند، اما او با بهترین کار خود تا به 
امــروز، یعنی »دانکرک«  ۲۰۱۷ حرف های زیادی برای گفتن دارد.»دانکرک« فیلم ۱۰۶ دقیقه ای 
نسبتا فشرده ای است که به صورت تعجب آوری تقریبا یک ساعت از چند فیلم آخر نولان کوتاه تر 
بود، چون دیگر کارگردانان لیست A اغلب با فیلم های سه ساعته جنگ را به تصویر کشیدند. نولان 
بــا تمرکز بر یک لحظه ی مهم در جنگ جهانی دوم )تخلیه ی دانکرک در ســال ۱۹۴۰( و روایت 
داستان در خشکی، صحنه هایی از دریا و آسمان با دیالوگ های نسبتا کم، توانایی خود را در زمینه ی 
اصول فیلم سازی نشان داد. اما با پایان یافتن فیلم سفر به زمان »انگاشته« )Tenet( در اواخر امسال، 

مشخص است که کار کریستوفر نولان با داستان علمی-تخیلی به پایان نرسیده است.

فرهنگ

عضو هیات علمی گــروه مطالعات آینده نگر مؤسســه مطالعات 
فرهنگی گفت: امروز هوش مصنوعی مرگ تئوری ها را رقم می زند. 
تعالی بخشــیدن به تصمیم گیری به منزله پیش بینی براســاس 
تجزیه و تحیل داده هاســت. به گزارش خبرگزاری مهر، نشست 
»هم اندیشــی علوم انسانی؛ از چیســتی تا کارکردها« پنجشنبه 
۲۳ آذر بــا حضور جمعی از مدیــران و پژوهش گران حوزه علوم 
انسانی در مرکز آفرینش های فرهنگی هنری کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان برگزار شد.سیدمحمد حسینی مقدم، استادیار 
و عضو هیئت علمی گروه مطالعات آینده نگر مؤسســه مطالعات 
فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم تحقیقات و فناوری در این برنامه 
به نسبت هوش مصنوعی و علوم انسانی پرداخت و گفت: یکی از 
دغدغه هــای ما پرداختن به اتفاق هایی اســت که در حوزه علم و 
فرهنگ رخ می دهد. عمر علوم انســانی و معارف به درازای تاریخ 
ایران می رسد و از آن حوزه هایی است که خود من شخصاً دوست 
دارم، چرا که علوم انسانی ما در طراز جهان مطرح است.وی ادامه داد: ۱۰ دانشگاه برتر در حوزه علوم انسانی جهان 
مطرح هســتند که آمریکا و انگلیس در این میان نقش اساسی دارند و دانشگاه هایی مانند استنفورد و ماساچوست 
که شهرتشــان به فناوری برمی گردد، در حال حاضر جزو برترین دانشــگاه های علوم انســانی هستند. در انگلیس، 
صنعت آموزش عالی یکی از مهم ترین صنایع را به خود اختصاص داده اســت و مطرح می کند که چرا علوم انسانی 
امروز حائز اهمیت شده است.این استادیار دانشگاه گفت: در کشورهای توسعه یافته برنامه ریزی جدی در این حوزه 
دارند، اما تحول در آن شــامل یکســری از فعالیت ها بوده اســت از جمله آموزش و یکسری منابع بوده است مانند 
سرفصل های آموزشی، برند و داده ها… دانشگاهی می تواند حرفی برای گفتن داشته باشد که کلان داده های بزرگ را 
در اختیار داشته باشد. آموزش و پژوهش از جمله ارزش هایی بوده است که علوم انسانی در اختیار دارد، اینکه روح 
و وجدان جامعه شده است یا نه. از سوی دیگر مطرح است که علوم انسانی با جامعه ارتباط برقرار کند یا نه. یا حتی 

مشتری های علوم انسانی چه کسانی هستند.

هوش مصنوعی مرگ تئوری ها را رقم 
می زند
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